
ОНТОЛОГИЯ И ТЕОРИЯ ПОЗНАНИЯ 

______________________________________________________________________________________ 

УДК 165 

 

КАНТИАНСКО-БУДДИЙСКИЕ РЕКОНСТРУКЦИИ ФЕНОМЕНОЛОГИЧЕСКОГО КРУГА В 

«ДВОЙСТВЕННОМ СОЗНАНИИ» (ЭССЕ) 

 

 

 

М.П. Биткеев  

 

 

 

Показаны функции трансцендентного разума, который развивается сам на эмпирическом уровне 

посредством синтеза чувственности и интеллекта как феноменологический цикл, в синтезе кантианства с 

буддийской теорией познания и логикой. Автор указывает, какие формы воспроизводят так называемые 

эмоции страдания, создавая соответствующие ложно онтологизируемые ноэмы восприятия и мышления. 

В связи с этим рассматриваются эмпирические и трансцендентные заблуждения. Чтобы понять их 

истинную сущность, необходимо перейти на качественно иной, диалектический синтез.  
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виды сознаний, манендрийя, манас-пратьякша, трансцендентальная ноэза, аспект восприятия.    

 

 

 

 

M.P. Bitkeev 

Kantian-and-Buddhism reconstructions of phenomenological circle 

in “double consciousness” (Essay) 

The chief objectives of the work is to show, in synthesizing Kantianism with the Buddhist theory of knowledge 

and with logics, the function of the transcendental nous that evolves itself on the empirical level through the 

syntheses of sensibility and intellect as a phenomenological circle. The author shows which forms reproduce the so 

called afflicted emotions and how they do it, creating the corresponding falsely ontologized noema of perception 

and thought. In this connection the empirical and transcendental delusions are examined. To understand the real 

essence it is necessary to proceed to a qualitatively different, dialectical synthesis. 

Key words: Buddhist theory of cognition, Kantian approach, syntheses of perception of thinking, types of 

consciousness, transcendental nous, aspect of perception. 
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